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 تعالی باسمه

پایه دهم ویازدهم  مشترک مربوط به درس عربیقواعد 
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 فعل      :                                    کلمه اقسام

 اسم.                 است نوع سه  عربی در کلمه

 حرف 

 .  دارد دلالت آینده یا حال ، گذشته زمان در حالتی آمدن پدید یا کاری دادن انجام بر:  فعل

  رود می                  یذهب                 رفت                  ذهب

 :  زمان نظر از فعل

  گذشته یعنی لغت در  :   ماضی:  الف

.  باشد می(  شکل)  صیغه 91 دارای و کند  دلالت گذشته زمان در کاری انجام بر که فعلی:  اصطلاح در

 . متکلم صیغه دو ،  مخاطب صیغه شش ،  غائب ضیغه شش

   بَتَکَ ،  لَتَقَ.         آید می شمار به ریشه ماضی فعل صیغه اولین عربی در

« کتب » از ماضی فعل صرف

تَبْتَکَ:  مفرد  بَتَکَ:  مفرد  

  امَتُبْتَکَ:  مثنی   مذکر       ابَتَکَ:    مثنی          مذکر 

   مْتُبْتَکَ:  جمع  وابُتَکَ:  جمع           

   تِبْتَکَ:  مفرد   مخاطب   غائب

 امَتُبْتَکَ:  مثنی        مؤنث    تْبَتَکَ:  مفرد  

نَّتُبْتَکَ:  جمع  اتَبَتَکَ:  مثنی   مونث 

نَبْتَکَ:  جمع  

تُبْتَکَ:  وحده 



3

                           انَبْتَکَ: الغیر مع                              متکلم          

  مانند ، مثل ، شبیه یعنی لغت در:   مضارع فعل:  ب

  شود می خارج                        جُرُخْیَ  .       کند دلالت آینده یا حال زمان در کاری انجام بر که فعلی اصطلاح در

  مضارعه حروف از یکی معمولا صورت بدین شود می ساخته ماضی فعل از مضارع فعل:  توجه

    لُتُقْنَ – لُتُقْأَ – لُتُقْتَ – لُتُقْیَ                        لَتَقَ.      کنیم می اضافه ماضی فعل اول به « ن -  ی -  ت -  أ  »

   بُتُکْیَ از مضارع فعل صرف

 بُتُکْتَ:  مفرد                                                                      بُتُکْیَ:  مفرد                                              

                                                                                                 انِبَتُکْتَ:  مثنی                    مذکر                                            انِبَتُکْیَ:    مثنی          مذکر                            

    نَوْبُتُکْتَ:  جمع                                                                      ونَبُتُکْیَ:  جمع                                              ا

   نَیْبِتُکْتَ:  مفرد                                                            مخاطب                                                               غائب

  انِبَتُکْتَ:  مثنی                        مؤنث                                                         بُتُکْتَ:  مفرد                                         

 نَبْتُکْتَ:  جمع                                                                               انِبَتُکْتَ:  مثنی              مونث                       

نَبْتُکْیَ:  جمع                           

 بُتُکْأَ:  وحده                                

                                     متکلم          

                   بُتُکْنَ:الغیر مع                                 

         

.  است مشترک مونث و مذکر بین در الغیر مع و وحده متکلم های صیغه : نکته

 و  8 و 5 ی شماره های صیغه و  باشند می شکل هم و شبیه ظاهر نظر از 7 و 1 ی شماره های صیغه:  نکته

 موجود های نشانه و قرائن طریق از فقط ها ضیغه این تشخیص روش.  باشند می هم مانند ظاهر نظر از    99

.  باشد می جمله در
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                                             ةِسَرَدْالمَ یلَاِ بُهَذْتَ    تَنْاَ                                    ةِسَرَدْمَ یلَاِ  بُهَذْتَ   فاطمةُ       

  ةِرَجَالشَ تَحْتَ انِسَلِجْتَ امَتُنْاَ                              ةِرَجَالشَ تَحْتَ انِسَلِجْتَ    امَهُ

 5          5                                                  8        8  

 

 (  آینده)  مستقبل                                 

 نفی            مضارع فعل انواع

  نهی                                

 (انکار) جحد                                 

                                     

  شود می تبدیلمثبت  مستقبل مضارع به بیاوریم مضارع فعل سر بر را( وفَسَ – سَ)   حروف از یکی اگر:  توضیح

  سُلِجْیَ فَوْسَ – سُلِجْیَسَ=    مضارع فعل+   سوف / س            سُلِجْیَ

آینده به را معنی فقط کنند نمی ایجاد مضارع فعل آخر در تغییری گونه هیچ  « سوف و  س:  »   نکته 

.  دهند می تغییر

: نفی مضارع فعل »نکند ایجاد مضارع فعل درآخر تغییری هیچ و بیاید مضارع فعل سر بر « لا » اگرنکته 

 بُهَذْیَ لا                           بُهَذْیَ              است «)منفی(

و  کند  ساکن را آن آخر یعنی )کند ایجاد تغییر مضارع فعل آخر در و بیاید مضارع فعل سر بر « لا » اگر 

.  است نهی مضارع فعل ، فعل آن.   (کند حذف را آن « نون» داشت نون اگر

 ابَهَذْیَ لا                       انِبَهَذْیَ                           سْلِجْیَ لا                         سُلِجْیَ

 کند نمی مجزوم  نفی ولی کند می« ممجزو » را مضارع فعل نهی لای که ستا این در  نهی و نفی لای فرق : نکته

.  است « منفی امر » همان نهی فعل:   نکته

منویس/  ننویس                                بْتُکْلاتَ
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(  انکار)   جحد فعل

 گویند می « حجد مضارع فعل » فعل آن به دهند جزم را آنها آخر و بیایند مضارع سرفعل بر « امَّلَ و مْلَ » اگر

 .  اند ننشسته هنوز                اوْسُلِجْیَ امَّلَ                       نرفت                بْهَذْیَ مْلَ

( یا) لَمْ» حرف از مضارع فعل از قبل باید کنیم درست منفی نقلی ماضی فعل عربی در بخواهیم اگر: نکته 

 . کرد استفاده «لمََّا

 (است ننوشته هنوز)                 یکَْتُبْ لمَّا(          است ننوشته)             یکتُبْ لم

 : لمََّا و لَمْ مورد در نکاتی 

  ذهََبَ لم.                آیدنمی «ماضی» فعل سر بر هیچگاه «لَمْ» ـ9

 «منفی ساده ماضی» بصورت «منفی نقلی ماضی» بر علاوه توانمی بیاید مضارع فعل سر بر «لَمْ» اگر ـ2

 . کرد ترجمه نیز

  نرفت( یا) است نرفته             یَذهَْبْ لم: مثال

 توجه با  است نکرده مجزوم را آن است آمده مضارع فعل سر بر  که هرچند زیر ی جمله در«  لمَّا:  » نکته

 باشد می اسم  و بوده...« و که وقتی ـ  که هنگامی» معنی به جمله سیاق به

 : مثال افزود آن به را «هنوز »قید توانمی  آن ی ترجمه در آیدمی مضارع فعل سر بر که یی«لمَّا» ـ1

 . است ننشسته «هنوز»                      یَجلِْسْ لما

 یک(  مجزوم مضارع فعل+  لم) با( = ماضی فعل+  ما) یعنی باشدمی «کانَ ما» با مترادف«  یکُنْ لَمْ »ـ5

  أذَْهَبْ لم=     ذهبتُ ما.                              دهدمی را معنی
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نرفتم                             نرفتم                                               

   شود می ساخته مضارع فعل از و کند می دلالت حالتی یا کاری طلب بر:   امر فعل:  ج

 ( حاضر)  مخاطب امر

 .   مضارع 92 تا مضارع 7 ی صیغه از یعنی شود می ساخته مخاطب مضارع از

  مخاطب امر فعل کردن درست روش

.  کنیم می حذف مضارع فعل اول از را«  ـت» -9

 بجز  کنیم می حذف را دارند « نون » که مخاطبی فعلهای و کنیم می ساکن را مضارع فعل آخر حرف-2

 مخاطب مونث جمع یعنی 92 ی ضیغه

.  کنیم می اضافه آن اول در( ُ أ  إِ ) ای همزه  باشد ساکن«    ـت » از بعد حرف اگر-3

.  نیست همزه آوردن به نیازی باشد داشته حرکت«  ـت » بعد حرف اگر-1

  ـَـ فتحه اصلی دوم حرف اگر.   کنیم می نگاه اصلی حرف دومین به «إ   أ »  همزه حرکت تعیین برای-5

إِ                      دهیم می « کسره » همزه به   داشت   ـِ  کسره یا

أُ                 . دهیم می  «ُ     ضمه »   همزه به داشت ضمه اصلی حرف دومین اگر و-6

   کتبأُ     همزه آوردن    کتبْ       آخر حرف کردن ساکن           کتبُ          «ـت» حذف    بُکتُتَ انتَ

  وابُذهَإِ     همزه آوردن    وابُذهَ         نون حذف     ونَبُذهَ          ت  حذف       ونَبُذهَتَ انتم

   مخاطب امر فعل  مورد در نکاتی

.  شود نمی آورده همزه دیگر باشد داشته حرکت مخاطب امر در«   ـت » از بعد حرف اگر

   بْاسِحَ           بُاسِحَ             بُاسِحَتُ
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   نْسِّحَ          نُسِّحَ             نُسِّحَتُ

  رُصُنْتَ از مخاطب امر فعل صرف

  رْصُنْاُ        آن امر         رُصُنْتَ:     مفرد                                                         

   ارَصُنْاُ    آن امر           ان تنصر:        مثنی             مذکر                                      

  اوْرُصُنْاُ    آن امر                  تنصرون:    جمع                                                         

  رُصُنْتَ از مخاطب امر

  یرِصُنْاُ     آن امر                 تنصرین:  مفرد                                                         

  ارَصُنْاُ       آن امر                  تنصران:   مثنی         مونث                                        

  نَرْصُنْاُ    آن امر                  تنصرن:   جمع                                                         

 

 : است«  مزید ثلاثی »یا است«مجرد ثلاثی »یا فعل 

  شود می تشکیل « حرف سه » از آنها ماضی فعل اول صیغه  که «    احنَتَفَ و  انِدَسجُیَ ، رَمَاَ»    مانند هایی فعل

 .  دارد نام مجرد ثلاثی

 حَتَفَ ، دَجَسَ ،  رَمَاَ :  مانند  آید می « لَعِفَ ،  لَعَفَ  » وزن بر  "معمولا  ماضی فعل  اول ی صیغه 

 دارد « حرف سه از بیش »  آنها ماضی ولا ی صیغه که«... و وادُاهَجَ ، وارُاجَهَ ، انَلْسَرْاَ ، انِبَذِّکَتُ»مانند  هایی فعل

 .  شود می نامیده مزید  ثلاثی

 .    دارند باب 8  و دارند مشخصی های قالب مزید ثلاثی های فعل
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  الفعَاِ باب  -9

  نَسَحْاَ ،   مَرَکَْ ا.                           آید می«    لَعَفْاَ   » وزن بر  « عاَلاِفْ »   باب ماضی 

نُسِحْیُ  ،  مُرِکْیُ                          آید می«   لُعِفْیُ »   وزن بر  «  عاَلاِفْ »  باب مضارع

سِنْ،أَحْ   رمِْأَکْ                           آید می « عِلْأفَْ» وزن بر « عَالاِفْ » باب امر

انسَحْاِ  ، امرَکْاِ                            آید می  « العَفْاِ » وزن بر « عَالاِفْ »  باب مصدر 

إفعال» باب مورد در نکاتی » 

متعدی تبدیل می کند.  به را لازم فعل معمولا باب این(  الف                       

 .دارد وجود زائد حرف یک آن ماضی صیغه اولین در باب این(  ب                    

 .گیرد می« ـــَ   فتحه » همیشه امر فعل در باب این)أ( همزه(  ج                     

) اسم تفضیل  را اشتباه گرفت« أفعل»د( نباید فعل ماضی این باب را با اسم تفضیل مذکر بر وزن  

 را در پایه یازدهم می خوانیم (

 

«  لیْعِفْتَ »  باب -2

مَلَّعَ,   بَذَّکَ                   آید می  «  لَعَّفَ » وزن بر«    لعِیْتفَْ » باب ماضی  

مُلِّعَیُ  ،  بُذِّکَیُ               آید می«   لُعِّفَیُ  »   وزن بر«   لعِیْتفَْ » باب مضارع 
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عَلِّمْ ، کَذِّبْ                                   آید می« فَعِّلْ» وزن بر« لعِیْتفَْ » باب امر

تعلیم  ،  تکذیب                    آید می   « لعِیْتفَْ »   وزن بر«    لعِیْتفَْ » باب مصدر 

تفعیل» باب مورد در نکاتی » 

متعدی تبدیل می کند.  به را لازم فعل معمولا باب این(  الف

 .دارد وجود زائد حرف یک آن ماضی صیغه اولین در باب این(  ب                        

.است حرکت دارای  مضارع حرف از بعد حرف چون ندارد « أ» همزه  به نیاز باب این امر فعل(  ج

«  ةلَاعَفَمُ »  باب-3

فَالَخَ ، عَافَدَ ، دَاهَجَ               آید می«   لَاعَفَ »  وزن بر«      مفَُاعَلَة  » باب  ماضی 

فُالِخَیُ  ،  عُافِدَیُ  ، دُاهِجَیُ              آید می«   لُاعِفَیُ»  وزن بر«   مفَُاعَلَة »  باب مضارع

خَالفِْ ، دَافِعْ ،  جَاهِدْ                               .آید می« فَاعِلْ» بروزن «مُفاَعَلَة»  ب با امر

ةفَالَخَمُ  ، ةعَافَدَمُ  ،  ةدَاهَجَمُ                  آید می«  مفَُاعَلَة » وزن بر«  مفَُاعَلَة  »  باب مصدر

مُفَاعَلَة»  باب مورد در نکاتی » 

متعدی تبدیل می کند.  به را لازم فعل معمولا باب این(  الف                          

 .دارد وجود زائد حرف یک آن ماضی صیغه اولین در باب این(  ب                        

 است حرکت دارای  مضارع حرف از بعد حرف چون ندارد « أ» همزه  به نیاز باب این امر فعل(  ج                 
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افلَخِ ، اعفَدِ ، ادهَجِ:    آید می « العَفِ » وزن بر گاهی که  دارد  نیز  دیگری مصدر ،« مفَُاعَلَة » باب (  د      

  هستند معنی هم« فعِاَل »و «مُفَاعَلةَ » پس

مُحَمَدَاً علَِیٌّ ضَاربََ  است مفعول دوم وطرف فاعل اول رفط یعنی رساند می را مشارکت «مفَُاعَلَة » باب(  هـ

« تَفَاعُل » باب-1

  تَـقَاربََ ،  تَکَاتَبَ                         آید می«  تفََاعَلَ »  وزن بر    « تَفاَعُل »  باب  ماضی

  یتََقَارَبُ ، یتََکَاتَبُ                      آید می«  یتَفََاعَلُ » وزن بر«   تفََاعُل »  باب  مضارع  

یتَقَاربَْ ، تَکَاتَبْ                                  آید می« تفََاعلَْ » وزن بر« تَفاَعُل » باب      امر

تَقَاربُ ، تَکَاتُب                                     آید می « تفََاعُل»  وزن بر « تفََاعُل » باب   مصدر 

تَفَاعُل»  باب مورد در نکاتی»

. است لازم معمولا باب این فعل(  الف

.دارد وجود زائد حرف دو آن ماضی صیغه اولین در باب این(  ب                       

 است حرکت دارای  مضارع حرف از بعد حرف چون ندارد « أ» همزه  به نیاز باب این امر فعل(  ج                

الصدیقانِ تکاتَبَ     .هستند فاعل طرف هردو باب این رساندودر می را مشارکت«  تفََاعُل » باب(  هـ

. باشند می هم مانند وجمع مثنی های صیغه  در باب این وامر ماضی های فعل(  د
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 نَتَفَاعَلْ   ، تَفاَعَلُوا  ،  تفََاعَلا               :  امر                 نَتَفَاعَلْ   ، والُاعَفَتَ  ،  لااعَفَتَ             :  ماضی

موجود در جمله می باشد  طریق قرینهراه تشخیص آن ها فقط از 

 « لعُّفَتَ »  باب  -5

  رَبَّکَتَ  - مَدَّقَتَ -  مَلَّعَتَ.                    آید می«   لَعَّفَتَ »  وزن بر«    تفََعُّل » باب ماضی

  رُبَّکَتَیَ ،  مُدَّقَتَیَ ،  مُلَّعَتَیَ      .         آید می«   لُعَّفَتَیَ  » وزن بر«   تفََعُّل »  باب مضارع 

 تَکَبَّرْ   تَقَدَّمْ    تعََلَّمْ                            آید می« تفََعَّلْ » بروزن«  تفََعُّل » باب امر

  ربُّکَتَ  ، مدُّقَتَ ،  ملُّعَتَ                  آید می   « لعُّفَتَ  »   وزن بر«   تفََعُّل»  باب مصدر

تَفَعُّل»  ببا مورد در نکاتی» 

 .دارد زاید حرف دو آن ماضی فعل اولین باب این(  الف   

 شود اشتباه مضارع فعل با باب این ماضی فعل نباید دارد«  تـ» حرف باب این  ماضی فعل(  ب  

 است حرکت دارای  مضارع حرف از بعد حرف چون ندارد « أ» همزه  به نیاز باب این امر فعل(  ج                  

 . باشند می هم مانند وجمع مثنی های صیغه  در باب این وامر ماضی های فعل(  د              

 نَتَفعََّلْ ، تَفعََّلُوا  ، تَفعََّلا:                   امر              نَتَفعََّلْ ، تَفعََّلُوا  ، تَفعََّلا:                   ماضی         

 « العَتِفْاِ » باب -6

  عَمَتَسْاِ ، فَشَتَکْاِ ، بَسَتَکْاِ                      آید می«  لَعَتَفْاِ »  بروزن« تِعَالاِفْ » باب ماضی

  عُمِتَسْیَ ، فُشِتَکْیَ ، بُسِتَکْیَ                    آید می«  لُعِتَفْیَ » وزن بر«  تِعَالاِفْ » باب مضارع
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  تَمِعْإسِْ ،   تَشِفْإِکْ ،  تَسِبْإِکْ.                          آید می«  تَعِلْإِفْ » بروزن« تِعَالاِفْ » بابمرا

  اعمَتِسْاِ ، افشَتِکْاِ ،  ابسَتِکْاِ                     آید می « افتعال » وزن بر«  تِعَالاِفْ » باب مصدر

إِفتعَال  باب مورد در نکاتی

  إمتلأ ، إجتمع  تَسَبَ،اِکْ   است لازم وگاهی متعدی گاهی باب این های فعل(   الف

 دارد زاید حرف دو آن ماضی فعل اولین باب این(  ب

 مُتَّحد  یتَّجِهُ  ، إتَّخذَ ،  إتَّحدَ ــ است افتعال باب باشد « تّـ » آن دوم حرف که ای کلمه(  ج

 دارد «تـ »آن سوم حرف باب این(  د 

 افتعال نه هستند افعال باب باشد می «تـ» ها آن سوم حرف که«  ایتاء  و انتاج » های کلمه مهم:

  سه نشود اشتباه اینکه برای  باشند می افتعال یا  انفعال باب اول نگاه در که دارند وجود کلماتی(  هـ

باب  داشت وجود « ن » اصلی حرف اولین آنها ی ریشه در اگر.  کنیم می پیدا را آنها اصلی حرف

 

  

«  

   ، إنتصر ، إنتقم ، إنتخب ، انتظر ، انتشر:  مانند.  باشد می « انفعال » باب صورت این غیر در باشد می « افتعال

 و( گاهی در این باب حرکت حرف ها را نمی گذارند نباید ماضی را با امر اشتباه گرفت.  انتقم

«  العَفِنْإِ » باب  -7

 مَرَتَحْإِ ، بَلَقَنْاِ.                  آید می«  لَعَفَنْإِ » وزن بر«  فِعَالإنِْ » باب ماضی

مُرِتَحْیَ ، بُلِقَنْیَ                 آید می«  لُعِفَنْیَ » وزن بر«  فِعَالإنِْ » باب مضارع

 

  

 تَرمِْ، إحْ قَلِبْمی آید.             إنْ« فَعِلْإنِْ »بر وزن  « فِعَالإنِْ » باب امر



13

  احترام ، انقلاب                   آید می«  فِعَالإنِْ » وزن بر«  فِعَالإنِْ » باب مصدر

إنِفعَال باب مورد در نکاتی 

 ینقلبُ ،  إنصرفَ   است لازم همیشه باب این های فعل(   الف                

 دارد زاید حرف دو آن ماضی فعل اولین باب این(  ب                

شود می استفاده«  شد » ی واژه از معمولا باب این معنی در(  ج               

 

  

 د(گاهی در این باب حرکت حرف ها را نمی گذارند نباید ماضی را با امر اشتباه گرفت.             

« العَفْتِسْإِ » باب -8

 لَبَقْتَسْاِ ،  جَرَخْتَسْاِ                        آید می«  لَعَفْتَسْاِ »  وزن بر«  عَالتفِْإِسْ » باب ماضی

لُبِقْتَسْیَ – جُرِخْتَسْیَ                    آید می«  لُعِفْتَسْیَ »  وزن بر«  عَالتِفْإِسْ » باب مضارع

 

  

 بِلْتَقْإِسْ ،  إستخرج                            آید می« عِلْتَفْإسِْ» بروزن«  عَالتِفْإِسْ » باب امر

 استقبال ، استخراج                   آید می«  عَالتِفْإِسْ « وزن بر«  عَالتفِْإِسْ » باب مصدر

استفعال باب مورد در نکاتی: 

   دارد کاربرد ودرخواست طلب برای باب این(  الف                            

ی معمولا باب این های فعل(  ب                                      باشد می ودرخواست طلب همراه به گاهمتعدی  که 

  دارد زاید حرف سه باب این(  ج                            
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ل باب اول نگاه در زیر کلمات(   د  باب است فعاستفعال هستند اما چون حرف )سـ ( جزء ریشه ی 

  «...  و یاستو  استتر،  ، قاستر ، استمع » مانند آیند می حساب به افتعال

حرکت حرف ها را نمی گذارند نباید ماضی را با امر اشتباه گرفت.هـ( گاهی در این باب 

  اسم

   نباشد(  امر ، مضارع ، ماضی)  گانه سه زمانهای به  وابسته و باشد داشته مستقلی معنای که است ای کلمه

 ةالمزرع      ،        کتاب   

 :  از عبارتند اسم های نشانه مهمترین

 تلمیذـال.  باشد « ـال»  آن اول در که ای کلمه هر-9

 قلمٍ –ً  کتابا -  تلمیذٌ                    باشد داشته   ٌ     ٍ    ً   تنوین در آخر که ای کلمه هر-2

 ِ ةالشجر  علی  صفورعال                      شود واقع جر حرف از بعد که ی کلمه هر-3

الشجرة                             باشد  «ة » آن آخر حرف که ای کلمه هر-1

 یاالله                                 بیاید « یا » حرف از بعد که  ای کلمه هر-5

 هـکتاب ،   علی + کتاب                               بیاید  اسم+    ضمیر یا  اسم دو اگر-6

 می پایه الف آن به که  شود می نوشته الفی روی بر ــًـ    تنوین   نباشد  «ة   » آخر حرف که کلماتی

        گیرد می  قرار«ة »   بالای  "مستقیما  ً تنوین  باشد داشته«ة  » اگر ولی   گویند

  ، شجرة    مزرعة       
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  « ال »  یا بلکه شوند نمی بسته جمع هم با اسم یک در    ٌ  ٍ     ً   تنوین و  « ـال » یعنی علامت دو  

 ٌ کتاب      یا    الکتابُ             غلط               الکتابٌ          « تنوین » با   گیرد می

 .  است نوع دو بر جنس نظر از اسم

  محمد ،(  روباه)  التعلب  باشد « نر » حیوان یا انسان فتص یا نام که اسمی:  حقیقی                         

 مذکر-9

              است جاری آن مورد در مذکر قواعد و ندارد دلالت « نر » جنس بر که اسمی:  مجازی                

  الکتاب:   مثل                                 

 البقرة ،  مریم .    باشد « ماده » حیوان یا انسان صفت یا نام که اسمی:   حقیقی                   

 مونث-2

  است جاری آن در مونث قواعد ولی ندارد دلالت(  ماده)  جنس بر که اسمی:مجازی                 

 المدرسة : مثل                                 

 .  باشند می )مجازی ــ سماعی(معنوی مونث زیر کلمات

(    دست کف)  فّکَ(     گوش)  نذُاُ ( پا)   لجْرِ ،(   دست)  دیَ ، ( چشم)  نعَیْ) بدن زوج ضایاع-9

.  ( انگشت نوک تا آرنج از)  اعرَذِ ( گام)   قَدمَ(   شانه)  تِفکَ ( پا ساق)  اقسَ(    ران)  ذخِفَ

 .      هستند  « مذکر» ولی هستند زوج اعضای چند هر زیر کلمات

 (  آرنج)  قفَرْمِ ( گونه)  دخَ ( گوش بنا)  غدْصُ( ابرو)  باجَحَ

  ، باشد « چشمه » یا و  « چشم » معنای به که است معنوی مونث زمانی « عین»  : نکته

 (  است سر در گوهری چشم)   سِأْالرَ یفِ رٌهَوْجَ نُیْالعَ
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 (  است آب چشمه ،این)  اءٍمَ نُیْعَ هِذِهَ

(  قریش ، ایران ، اصفهان)  مانند  ها قبیله ، کشورها ، شهرها اسم-2

( مزارع – طیور – کتب)   عاقل غیر مکسر های جمع-3

(      خانه)  دار(    جنگ)  حرب(     آتش)  نار(    خورشید)  شمس(     زمین)  ارض : کلمات-1

(    خوشایند)  محِرَ(    چاه)  ئربِ(    نفس)  فسنَ(      روح)  روح(     آسمان)  سماء(     گردن)  عنق

(  دستی چوب)   اصَعَ(   جهنم)   یمحِجَ(       جهنم)    منَهَجَ(     جهنم نام)  رَقَسَ(    باد)  یحرِ

  مونث اسم های علامت

 .  است نشانه  سه دارای مونث اسم 

 حدیقة ، مزرعة.     شوند می ختم «   ة   به که اسمهایی-9

 غریص ، هدی ، کبری      شوند می ختم « ی »  به که اسمهایی-2

ء بیضا -  ءصحرا   شوند می  ختم«   ءا» به که اسمهایی-3

، به باشد « دار معنا » حرف سه آنها ماقبل که هستند مونث ی نشانه زمانی   «ء ا  »و   « ی»  علامتهای:  نکته 

  ء ریشه کلمه باشند.عبارت دیگر نباید این علامت ها جز

 مؤنث است                حمر              ء حمرا                  مؤنث است               صحر              ء صحرا

   نیست  مونث                   ءما            ستنی مونث                        دو              ء دوا

   نیست مونث                         بق               ءبقا

 مؤنث نیستجزء ریشه است پس «ء » است چون همزه « نشأ»آن  إنشاء            ریشه 
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 مورد در  « مذکر »قواعد  ولی  هستند لفظی  مونث «  عیسی ، موسی ،  مزة  ، طلحة، ح  معاویة » مانند کلماتی

  آید می « مذکر »  بصورت آنها «  اشاره  اسم ،  صفت  ،خبر ، فعل »یعنی  است جاری آنها

  تعداد نظر از اسم

  مفرد                                                        

   مثنی          .  است نوع سه بر تعداد نظر از اسم

   سالم  مذکر                         جمع                                                    

  سالم  مونث                                                                             

  ( تکسیر) مکسر                                                                               

  کتاب  ،  قلم ،  تلمیذال      کند دلالت چیز یک یا شخص یک بر که است اسمی:   مفرد اسم:  الف

  نِیْ -  2    انِ -9      دارد علامت دو و.     کند دلالت  چیز دو یا  شخص دو بر که است اسمی:   مثنی اسم:  ب

  نِکتابیْ     ـ  کتابانِ                                    نِمعلمیْال    ـ      معلمانِال

  ان با که (   ...و حیطان عِیدان، ، راندجُ ، درانغُ ، الوان ،  ادیان ،  شبان ،  ضاناغ  ،  احزان)  مانند کلماتی:  نکته

 .    هستند مکسر جمع بلکه  نیستند  مثنی  اند شده   ختم

  آنها از مفرد کلمه دو بتوان داریم بر را آنها  « ین »  با  « ان » اگر که است « مثنی » زمانی کلمه یک:  نکته

 جزء مفرد آن ها نباشد.« ن»یا معمولا  آورد بدست

    الرجل   -    الرجل                    الرجلان

  کرده تغییر آن مفرد شکل و ندارد معنی   الشب   -       الشب                     الشبان
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  ند مصدر بلکه باشند نمی مثنی «....و ، کتِمَان انلطَسُ ـ انفرَغُ ـ انجرَهِ ـ انرَوَدَ ـ انرَیَطَ » مانند هایی واژه:  نکته

  است نوع سه بر جمع  کند  دلالت چیز دو یا و  نفر دو از بیش بر که است اسمی:  جمع

 دو دارای و  باشد می  نر نانسا صفت یا و   « نر » جنس به متعلق که است جمعی:   سالم مذکر جمع-9

 ینَ:    ب                   ونَ:    الف         باشد می علامت

  صادقینَ       ،        صادقونَ      ،      مومنینَال      ،       نَالمومنؤ

  « ون » دارای چند هر«     ... و  مجانین  سجون  ،  بساتین ،  مساکین ،  مضامین ،  قوانین)  مانند کلماتی

 است کرده تغییر آنها مفرد شکل  یعنی هستند مکسر جمع بلکه  نیستند  سالم مذکر  جمع  هستند  « ین »  و

 جزء مفرد آن ها نباشد« ن»یا معمولا 

 آخر به را  « ات » اگر و  رود می بکار مونث اسمهای یا صفتها برای که است جمعی:  سالم مونث جمع-2

.  شود می درست سالم  مونث جمع  کنیم اضافه  مونث  مفرد اسم

   اتقَادِصَ               ةقَادِصَ                           مسلمات          ةمَلِسْمُ

 الکلمات                    ةلمَکَ                  الشجرات              ةرَجَالشَ

 .   شود می حذف آن آخر از  «  ة » علامت  مونث  اسم آخر به  « ات » کردن اضافه هنگامه ب: نکته  

  مومنات            ةنَمِؤمُ

  نیستند سالم  مونث جمع   هستند  « ات »  دارای که «  اصوات ،  اوقات ،  ابیات ،  اموات »   مانند کلماتی

  « ت » آنها مفرد  کلش در یا  است کلمه خود جزو آنها در رفته بکار   « ت »  زیرا اند مکسر  جمع  بلکه

 دارد وجود
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.  باشد می زیر وزنهای دارای معمولا و کند تغییر آن مفرد شکل که است جمعی:   مکسر جمع-3

... (    و خباراَ ،  ابیات  ، اشجار)    العَفْاَ -9

... (  و عُقُول ، وتیُبُ  ،  ولقُحُ  ،  وققُحُ)   ولعُفُ -2

(  ...و اجانب ، اعاظم ،اکابر)    لاعِفَاَ -3

(  معابر ،  مساجد)    لاعِفَمَ -1

(  مصابیح)   یلاعِفَمَ -5

(   اصدقا ،     انبیا)  عِلاءاَفْ -6

... (  و     اعین ،  انفس)   لعُفْاَ -7

 .  هستند «  مونث »  جنس  ظرن از   هستند  انسان غیر   مکسر جمع که   «...   و معابر ،  مزارع  » مانند  کلماتی

 .  مکسرند جمع  نوع دو  دارای زیر کلمات

  سفُنْاَ                                                  انوَخْاِ                  

  نفس                                             اخ

 وسفُنُ                                                    وَةاِخْ               

ودنُجُ                                             اثرَوُ                     

 

  

    جندی                                       وارث 

  دنْجُ                                              ةثَرَوَ                        

 

                 ءازَعِاَ                         

  نیُعْاَ                                                                          

  عین                                          عزیز

  ونیُعُ                                            اَعِزَّة                        
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.  است  مثنی و  برادر دو   معنی به  «انِوَأخَ » ولی است  جمع و  برادران  معنی به  «انوَإخْ»:  تذکر

حروف

 کلماتی هستند که به تنهایی معنی مستقلی ندارند. حروف : 

 حروف عامل اعراب کلمه بعد از خود را تغییر می دهند  .  

حروف غیر عامل  اعراب کلمه ی بعد از خود راتغییر نمی دهد . 
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ی  و ... تَّ، حَ نْ، عَ ـَ، ک ـِی ، للَ، عَ  ی  ،  بـِلَن ، اِی ، مِحروف  جر : فِـ  9

  تَیْ، لَ نَّأَ، کَ نَّکِ، لَ لَّعَ، لَ نَّ، اَ  نَّحروف مشبهه  بالفعل ) اِـ  2

 لام امر غائب (  –لای نهی  –ا مَّلَ -  مْیک فعل   ) لَ                    

       حروف جازمه ـ  3                                 

                                   ، م نْاِ جازمه ی دو فعل ) ادات شرط (                                                          عامل                 

 لا ایمان له           لای نفی جنسـ  1                             

 (  ـِل - ی تَّحَ – نْذَاِ – یْکَ – نْلَ – نْحروف ناصبه  ) اِـ  5                           حروف

                                        : یعنی از نظر إعراب در مابعد خود هیچ اثری ندارد وعبارتند ازغیر عامل                                   

 لا (  – مْاَ – نْکِلَ – لْبَ – وْاَ -  مَّثُ – ـفَ – حروف عطف ) وَـ                              

( ) لا برای مضارع ( ومضارع حروف نفی ) ما برای ماضیـ 2                     

(أَ –م ) هل فهاحروف استـ 3                    

( ـحروف استقبال  ) سوف ، سَـ  1                                 

( ینِنون وقایه  ) ضَرَبَـ 5                                 

تحقیق و تقلیل«  دْقَ »حروف ـ 6                                 

تعریف« ـال»حرف  ـ7                                

امَنَّاِ         مای کافه           ـ 8                                

، ایاحروف ندا :  یا ، أـ 1

واو   حالیهـ 91                               

: ألاحروف تنبیه ـ 99                                 

«نْ»و« نَّ: »نون تاکید  ـ  92                                  

  هُلَ      شود می «  مفتوح »  آید در متکلم «ي  »  بجز  ضمیر سر بر اگر  اما است  هرکس  «ـِل»حرکت

 . است « جر » حرف جزو هم باز که .   مکُلَ -
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 ضمیر

 .  است نوع دو بر و کند می جلوگیری اسم تکرار از و  شود می اسم جانشین که است ای کلمه:  ضمیر

  مرفوعی                                                 مرفوعی                                       

منفصل  :  ب                    منصوبی                       متصل:   الف

 منصوبی                                 مجروری                                     

  ضمایر  توضیح

  از عبارتند و گیرند می مرفوع و « مبتدا » نقش جمله در که هستند ضمایری:   مرفوعی منفصل ضمایر

  تَنْاَ:  مفرد                                          وَهُ:  مفرد                                         

     امَتُنْاَ:  مثنی       مذکر                             امَهُ:   مثنی           مذکر                     

  مْتُنْاَ:  جمع                                         مْهُ:   جمع                                       

  مخاطب                                                         غائب

  تِنْاَ:  مفرد                                                یَهِ:  مفرد                                                        

   امَتُنْاَ:  مثنی                    مونث                     امَهُ:  مثنی                    مونث                            

 نَّتُنْاَ:  جمع                                              نَّهُ:  جمع                                                        

  انَاَ:     وحده                    

               :   متکلم 

     نُحْنَ:   الغیر مع                        
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 :  از وعبارتند  گیرند می « به  مفعول » نقش شوند دیده جا هر در که ستنده ضمایری:  منصوبی ضمایرمنفصل

 اکَیَّإ:  مفرد                                         ُ اهایَّ:  مفرد                                         

 امَاکُایَّ:  مثنی        مذکر                           امَاهُایَّ:   مثنی           مذکر                     

 مْاکُایَّ:  جمع                                         مْهُ اایَّ:  جمع                                       

  مخاطب                                                          غائب

   اکِایَّ:  مفرد                                                 ااهَایَّ: مفرد                                         

 امَاکُایَّ:  مثنی            مونث                             امَاهُایَّ:  مثنی         مونث                      

  نَّاکُایَّ:  جمع                                                نَّاهُایَّ: جمع                                        

  ایَایَّ:     وحده                   

 :    متکلم

   اانَایَّ:   الغیر مع                 

  شود می استفاده « تنها ـ فقط» ی واژه از منصوبی منفصل ضمایر ی ترجمه در:  نکته

 :   متصل  ضمایر

  جمله در  مختلف  های نقش  و  شوند می متصل(   حرف ، فعل ،  اسم)   کلمه  قسم سه هر به که هستند  ضمایری 

 .  باشد می قسم سه بر و  گیرند می

            مجروری متصل ضمیر ـ 3          منصوبی  متصل ضمیر ـ 2            مرفوعی متصل ضمیر ـ9
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  صیغه 1 به و(  1 و 9) ی صیغه بجز  ماضی فعل ی یغهص 92 به که است ضمیری:  مرفوعی صلمت ضمیر

(   9)  صیغه بجز مخاطب امر فعل ی یغهص  5 به و(  91 و  93 ،  7   ،1 ،9)    های صیغه بجز  مضارع فعل

 از عبارتند و  گیرند می  مرفوع "محلاً و  «  فاعل »  نقش ضمیرها این و  شوند می متصل

  بُهَذْتَ      تَذَهَبْ:  مفرد                                 بُهَذْیَ    ــ     بَهَذَ:  مفرد                                         

           نِابَهَذْتَ      تمَُاذَهَبْ: مثنی              مذکر            نِ اــبَهَذْیَ ــ     اــبَهَذَ:   مثنی           مذکر                     

 نَوبُهَذْتَ      تُمذَهَبْ: جمع                                  نَوْبُهَذْیَ        ا وْـبُهَذَ:  جمع                                       

  مخاطب                                                               غائب

  نَیْبِهَذْتَ     تِبْهَذَ:  مفرد                                           بُهَذْتَ        تْبَهَذَ: مفرد                                         

  نِابَهَذْتَ   امَتُبْهَذَ:  مثنی                 مونث                نِابَهَذْتَ       ابتهَذَ: مثنی             مونث                      

   نَبْهَذْتَ          نَتُبْهَذَ: جمع                                        نَوبُهَذْیَ        اوبُهَذَ: جمع                                       

  بُهَذْاَ           تُبْهَذَ:    وحده               

    بُهَذْنَ             نابْهَذَ: الغیر مع    : متکلم

 .  دارند فاعل نقش و هستند(  مرفوعی  متصل)   ضمایر نوشته شده اند رنگ قرمزبا  که ضمایری

 

  بارتندازع گیرند می«به مفعول » ونقش شوند می متصل« فعل » به که هستند ضمایری:  منصوبی متصل ضمایر
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  کَـ:  مفرد                                             ـهُ:  مفرد                                        

  امَکُـ: مثنی       مذکر                                امَهُـ:   مثنی           مذکر                     

 مْکُـ: جمع                                               مْهُـ:  جمع                                       

  مخاطب                                                               غائب

  کِـ:  مفرد                                                اـَهـ: مفرد                                         

  امَکُـ:  مثنی       مونث                                  امَهُـ : مثنی         مونث                      

         نَّکُـ:  جمع                                              نَّهُـ : جمع                                        

  یـ:      وحده                   

 :    متکلم

 ناـ:   الغیر مع                 

 المدرسةِ فی هُــــتُبْرَضَ

  از عبارتند و  گیرند می مجرور و « الیه مضاف » نقش و شوند می متصل«  اسم » به که هستند ضمایری:  مجروری متصل ضمایر

  کِـ:  مفرد                                                هـ:  مفرد                                         

  امَکُـ : مثنی     مذکر                                   امَهُـ:   مثنی           مذکر                     

 مْکُـ: جمع                                               مهُـ:  جمع                                       

  مخاطب                                                               غائب

  کِـ :مفرد                                                       اهَـ: مفرد                                 

  امَکُـ:  مثنی           مونث                                  امَهُـ: مثنی    مونث                     

         نَّکُـ:  جمع                                                   نَّهُـ: جمع                                 
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  یـ:      وحده                   

 :    متکلم

   ـککتابــــ                                     ناـ:   الغیر مع                 

 .  شود می ساخته زیر روش دو به:   فاعل اسم

    مزید ثلاثی فعل از فاعل اسم – 2                  مجرد ثلاثی فعل از فاعل اسم-9

 (  حرفی سه)  مجرد ثلاثی از فاعل اسم کردن درست روش

 .  آید می « لفاعِال » وزن بر مجرد ثلاثی های فعل ،  فاعل اسم

  ذاهبال    فاعلال وزن بر(     ب  ه   ذ)   بُهَذْیَ                    ناصرال      فاعلال وزن بر      رَصَنَ

.  شود می ساخته زیر روش به مزید ثلاثی فعل از فاعل اسم-2

 .  شود می ساخته مزید ثلاثی مضارع فعل از:  الف

  کنیم می حذف را مضارعه حرف:  ب

 .  دهیم می قرار(   « ـمُ »  مضموم میم)  مضارع حرف جای به:  ج

 .  دهیم می   «ــِـ  کسره » را آخر به مانده حرف:  د

  مٌلِّعَمُ                              مُلِّعَ                  مُلِّعَیُعلََّمَ                     

  نٌسِحْمُ                            نُسِحْ                   نُسِحْیُسنََ                    اَحْ

  اسم   باشد   « یـ »   آخر به مانده حرف یک و  باشد«    ـُم »  مضموم   میم » آنها اول حرف که کلماتی:   9 نکته

    جیبمُ   ،  بینمُ ، ستقیممُ                               .  هستند   مزید ثلاثی از فاعل

 .   مجرداند ثلاثی از فاعل اسم   آیند می«   الّفَ »  وزن بر که کلماتی:   2 ی نکته
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  حارّ                        رَّحَ               مارّ                     رَّمَ               الّضَ                     ضلَّ

 .  شود می ساخته زیر روش دو به:    مفعول اسم

 مزید ثلاثی فعل از مفعول اسم -2              مجرد ثلاثی فعل از مفعول اسم-9

 (  حرفی سه)   مجرد ثلاثی فعل از مفعول اسم کردن درست روش

 .  آید می  «  لٌوْعُفْمَ  » وزن بر   مجرد  ثلاثی فعل از  «   مفعول اسم» 

  مٌوْلُعْمَ        مفعول اسم   :  مَلِعَ                       رٌوْصُنْمَ       مفعول اسم     : رَصَنَ

 .  شود می ساخته زیر روش به مزید ثلاثی فعل از مفعول اسم

 .  شود می ساخته مزید ثلاثی مضارع فعل از:  الف

 .  کنیم می حذف را مضارعه حرف:  ب

 .  دهیم می قرار  « ـمُ » مضموم  میم)  مضارع حرف جای به:  ج

 .  دهیم می  « ـَـ فتحه » را  آخر به مانده حرف:   د

 سَلٌمُرْ                     لٌسِرْمُ                         لُسِرْ                  لُسِرْیُسَلَ                       اَرْ

 فٌعَتَضْمُسْ              فٌعِضْتَسْمُ               فُعِضْتَسْ                  فُعِضْتَسْعَفَ                  یَتَضْاسِْ

   « الف »   آخر به مانده حرف یک و  باشد(    « مُـ »  مضموم  میم)  آنها اول حرف که کلماتی:   9 نکته

 ....  و  طاعمُ -    ادرَمُ               .  هستند   مزید ثلاثی از  مفعول  اسم   باشد
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پس مصدر این  باشد می « فتحه »آخر به مانده  حرف و است  « ـمُ »  اولش حرف «  ةلَاعَفَمُ » باب:   3 نکته

 مثال : مُحَاسَبةَنیست  اسم مفعول  وباب جز

  بیاید  « جر  حروف » اسم آن از بعد یا «  متعدی »  که شوند می تبدیل مفعول اسم به  زمانی  اسم یک:    نکته

 .  شود نمی تبدیل مفعول   اسم به  لازم فعل پس

 .  است لازم،این فعل  چون از آن ساخته نمی شود مفعول اسم                       بَهَذَ

 .  دارد دلالت  صفتی یا  حالتی  ی دارنده بسیار یا کار کننده بسیار بر که است ای کلمه:   مبالغه اسم

  علّامه  ،    اقرزّ ،   امعلّ:  مثال

 :  از عبارتند  مبالغه اسم  وزنهای  مهمترین

(  صدیق)    عّیلفِ -3(            ةعلّام)    ةفعّال  -2(          علاّم)   فعّال-9

(  و غفور شکور و صبور)  ولعُفَ-9

 ی نشانهممکن است  بلکه  نیست کلمه بودن  مونث  ی نشانههمیشه  « ةفعال  وزن در«ةـ  »:   3 ی نکته

  باشد   «فراوانی و  کثرت »

  است  «  مونث » ی نشانه «  ةفعال »  وزن در  «ةـ »  باشد  آمده  مونثی  اسم « ةفعال   »   وزن » از قبل اگر

  مونث نشانه                 ةعلّام   امراه

  مونث اسم

  ی  نشانه  «   ةفعال »  وزن در « ـة  »   باشد آمده  مذکری اسم  «  ةفعال » وزن از قبل اگر ولی

 .  است  « فراوانی و  کثرت »

  فراوانی و کثرت ی نشانه                 ةعلام       رجل

  مذکر  اسم
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 :  اشاره اسم

 .    کنند می اشاره  حیوانی یا  چیزی یا کسی به آن با که است  های واژ اشاره اسم

  مونث برای – 2                  مذکر برای  -9:    اشاره اسم انواع

  هذا:   مفرد                              

   هذین -  هذان:   مثنی      مذکر               

              هولاء:   جمع                              

  نزدیک به اشاره اسم                                                                                 اشاره اسم

  هذه:   مفرد                                

  هاتینِ -  هاتانِ:   مثنی         مونث              

         هولاء:   جمع                              

 معلمون هولاء               معلمه  هذه                  معلم هذا

معلمات هولاء             معلمتان هاتان          معلمان  هذان

 

  

.    کنیم می استفاده  « هذه  » از  عاقل  غیر مونثهای  جمع و مکسرها  جمع برای-

 جملات  هذه  -                                                     عالیه  الاشجار  هذه-

  مذکر  مفرد                ذلک                                                  

       مونث مفرد                  تلک                   دور به اشاره اسم

  مونث و مذکر  جمع              اولئک                                        

  ها اشاره اسم مورد در  نکاتی
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   « تلک »از  ببریم بکار دور  ای اشاره اسم  بخواهیم اگر  عاقل غیر های مونث و مکسرها  جمع برای-9

الکلمات تلک                              شجارالا  تلک                         . کنیم می استفاده

ترجمه می شود   « آن»یا « این »دار بیاید آن اسم اشاره به صورت « الـ»اگر بعد از اسم اشاره اسم -2

زنان آنمردان                      اولئک النساء            اینهولاء الرجال             

دار نیاید آن اسم اشاره به همان شکل خود ترجمه می شود « الـ»اگر بعد از اسم اشاره اسم -3

مردی موفق است ین رجل ناجح     ا هذامردانی موفق هستند       اینان رجالٌ ناجحون          هولاء

  مکان به  اشاره اسم

      (  اینجا)  ةَمَّثَ          ( اینجا)  مَّثَ(          آنجا)    هنالک(       آنجا)   هناک   (  جا این)     هنا

می دهند وقتی که بعد از آن ها اسم تنوین دار «  وجود دارد ـ هست»معنی «هنا وهناک »نکته : گاهی اوقات 

 وجود داردعالمٌ مشهورٌ             دانشمندی مشهور  هناک ـــٌــًـ بیاید                

 :   استفهام  های اسم

  ؟  انت  من:        شود می سوال  «  عاقل  »  مورد در آن از   « من» 
  عاقل                                                                                                         

 ؟  یدک  فی  ماذا ؟  شانک ما:    شود می سوال  «  عاقل غیر » مورد در  آن از  «ماذا»   «  ما»  

   ؟  سفرک  متی:      شود می  سوال  «  زمان  » مورد در آن از  »  متی» 

  ؟  اقامتک  این:      شود می  سوال  « مکان  »  مورد در آن از  «  این»  

  ؟  حالک  کیف:     شود می  سوال   «  چگونگی  »  و   «  حال  »  مورد در  آن از  «  کیف»  
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 کرد زیارت را تو مرد  کدام  ؟  زارک  رجل  ای:      کرد  استفاده  آن از  توان می  موردی  هر در  « ایّ» 

 که از تعداد در مورد آن سوال می شود  کم تلمیذاً فی الصف ؟ عشرون « چند»به معنی  «کم»

 :    استفهام  حروف و ها اسم

   ؟  أخوک أم   ناجح  أنت    أ(  :   همزه) أ                                        

  ؟  أخوک  أنجح                                                        

      استفهام  حروف

   ؟   اخوک  نجح  هل:       هل                                           

   «  هل  »  نکاتی در مورد 

  ؟  اعمالک  فی  ناجح  انت  هل:    آید می  «  مثبت  »  ی  جمله سر بر -9

.     هدبد   «  یفن  »  معنی  می تواند«  هل »   بیاید  «  الّا  »  «  هل  » از  بعد اگر-2

   ؟  الحسان  الا  الاحسان  جزاء  هل

  

  به  باید  دارد وجود  استفهام  های اسم  آن در  که  هایی جمله ،   بودن  فعلیه و  اسمیه  جمله   تعیین برای -

 .  هستند  بودن  فعلیه  و  اسمیه  ی کننده  تعیین  آنها  جواب  یعنی  کنیم  توجه آنها   جواب

   فعلیه:     بیتی  الی   اذهب     ؟  تذهب  این:    فعلیه

   اسمیه:       هناک  بیتی      ؟     بیتک  این:      اسمیه  

  «  لماذا  »  با  که  آید می   «  مَلِ»    بصورت  اوقات  گاهی و  باشد  می  استفهام  های اسم جزو:    لماذا -

.    است فعل  یک  ی  جازمه  ادات  جزو «  لم  »«   گرفت  اشتباه  «  ملَ  »  را آن  نباید و  است برابر

 ؟  هذا  قلت   مَلِ=        ؟  هذا  قلت  لماذا
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  عربی زبان در جمله انواع

 

  جمله دو نوع است

                                   

                               فعلیه 

 

  دارد رکن دو و شودمی شروع اسم با که است ایجمله: اسمیه یجمله

 خبرِ مبتدا)گزاره( ـ2           )نهاد(  مبتدا ـ9

  صبورٌ        المُؤمِنُ

  خبرِ مبتدا           مبتدا

  آیدمی جمله اول در که شودمی گفته اسمی به مبتدا

  صادقونَ   المؤمنونَ

   مبتدا

،اشاره)هذا ، هذه  هایاسم* *  . مرفوع منفصل ضمیرهای «الذی، التی ،الذینَ ، اللاتی »وکلمات  ذلکَ و....

 . باشندمی «مبتدا» بیایند جمله اول در اگر

                            فائز  فهو   یجتَهِدُ الذی                                   شجره      هذه

  مبتدا                                             مبتدا                           

 تلمیذٌ   هو

  مبتدا                                                              

 . گویندمی «خبر» دهدمی توضیح مبتدا یدرباره و آیندمی مبتدا از بعد که کلماتی یا کلمه به: خبر

 . بپرسیم خود از «مبتدا» تشخیص از پس جمله، در خبر یافتن برای: نکته

  کند؟می کار چه است؟ قرار چه از است؟ چگونه چیست؟ کیست؟  مبتدا

  مقبولٌ الناسَ کرام عندَ العذرُ

  مبتدا                                                   

اسميه     
مبتدا

خبر 

فعل 

فاعل 

مفعول )اگر فعل متعدي باشد(     
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    شنویممی پاسخ در کند؟می کار چه است؟ چگونه چیست؟ کیست؟ العذر

 . است خبر مقبول پس: مقبول   العذر

 : عبارتنداز «رفع» حالتهای اند«مرفوع» «خبر» و «مبتدا»: نکته

 . است آخر حرف روی بر «  ــٌـ تنوین یا ــُـ  ضمه» رفع ینشانه «مفرد» اسم در ـ9

  ناصادق   المؤمنان   باشدمی «الف» رفع ینشانه «مثنی» اسم در ـ2

 نوصادق المؤمنون    باشدمی «واو» رفع ینشانه «سالم مذکر جمع» در ـ3

 

 جمله فعلیه                          خبر انواع

  جملهشبه                                 

 . است «مفرد» نوع از و خبر مرفوع اسم آن بیاید «مرفوعی اسمیک » مبتدا از بعد اگر: مفرد خبر

  عملک عن  مسئوول                       انتَ

  مرفوع و مفرد خبر                   مبتدا

  کنیمنمی محسوب خبر نوع وجز را «صفت و الیهمضاف** »

 ِالاحسان               عبدُ             الانسانُ

الیهمضاف         مفرد خبر             مبتدا

 

  

 الفضائل             رأسُ            الصدقُ

مفرد  
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 الیهمضاف           مفرد خبر             مبتدا

 یفٌظن          انسانٌ       المدرسةِ        تلمیذُ

 صفت         مفرد خبر          مضاف الیه     مبتدا

        مفتوحٌ بابُها             المدرسهُ

 اسمیه یجمله نوع از خبر                 مبتدا

 را خبر بیایند( الیهمضاف به،مفعول فاعل،) آن متعلقات و فعل «مبتدا» از بعد اگر: فعلیه یجمله نوع از خبر

 . گیریممی نظر در «فعلیه یجمله» نوع از

   بالمعروف أمرونَیَ     المؤمنون

  فعلیه جمله نوع از خبر       فعل             مبتدا

  الانسانِ     ةَقیم    یرفعُ     التواضع

  فعلیه جمله نوع از خبر       الیه. م     مفعول      فعل         مبتدا

 ةالحیا فی ةَلفرصا     یغتنمُ    العاقل

  فعلیه جمله نوع از خبر             بهمفعول       فعل       مبتدا

نباید فراموش . است «جملهشبه» نوع از خبر بیاید مجرور و جار «مبتدا» از بعد اگر: جمله شبه نوع از خبر

 کنیم که آن جار ومجرور باید در باره مبتدا گزارش بدهد نه چیز دیگری

  المنضدة  علی           الکتاب                           الاجتهادِ فی      النجاحُ
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  جملهشبه نوع از خبر         مبتدا               جملهشبه نوع از خبر         مبتدا

در اول جمله جارو مجروری قرار بگیرد  وبعد از جارومجرور یک اسم قرار گرفته باشد  کهممکن است 

 .   می گویند« مبتدای مؤخر» یک اسموبه آن «خبر مقدم »به آن جارومجرور 

 توبةٌ         ذنبٍ لِّکُلِ               آفاتٌ      خیر فی تأ           تلمیذٌ        ةالمدرس فی

ع      مؤخر مبتدای            جملهشبه نوع از مقدم خبر        مؤخر مبتدای                 جملهشبه نوع از مقدم خبر                               مؤخر مبتدای            جملهشبه نو            خبر مقدم از 

 : است رکن سه دارای و شودمی شروع فعل با که است ایجمله: فعلیه یجمله

 ( باشد متعددی فعل اگر) بهمفعولٌ ـ3              فاعل ـ2                 فعل ـ9

 هاُمَّ        لتلمیذُا        ساعَدَ                           لمحسنینَا       للهُا      یُحِبُّ

 بهمفعول       فاعل           فعل                           بهمفعول      فاعل         فعل

 نکته : فاعل هیچ وقت قبل از فعل قرار نمی گیرد 

نکته: مفعول به در هر جای جمله می تواند بیاید حتی در ابتدای جمله

 

   فاعل اقسام

 . است ظاهر نوع از و فاعل  اسم آن بیاید «ــُـٌ ، انِ ، ونَ » ی با نشانه هایاسم معلوم فعل از بعد اگر** 

  التلمیذُ        اقبل                        محمدٌ    جاء

           ظاهر نوع از فاعل                                              ظاهر نوع از فاعل              

ـ اسم ظاهر 1

ـ ضمير بارز )آشكار(2

ـ ضمير مستتر  3
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می  بارز ضمیر نوع از و «فاعل» به آن  باشد شده چسبیده مرفوع متصل ضمایر از یکی فعل به هرگاه** 

 ( کنید مراجعه ضمیر مبحث به)گویند 

 ةِالمدرس الی نَویذهب المعلمونَ                                   علیاً تُضرب

 بارز ضمیر نوع از فاعل                                                          بارز ضمیر نوع از فاعل

 یصیغه و مضارع فعل در( 91 ،93 ،7 ،1 ،9) هایصیغه و ماضی در( 1 و 9) هایصیغه ،فعل چنانچه** 

 . است مستتر ضمیر نوع از فاعل باشد امر فعل در( 9)

 ( 1)ذهبتْ فاطمهُ(                           9) جاء   علیٌ

  مستتر «هی» آن فاعل                                         مستتر «هو» آن فاعل

  المدرسه الی( 93) ذهبُأ           البیت الی( 7) تذهبُ انتَ

                مستتر« أنا» آن فاعل                                       مستتر« انتَ» آن فاعل

 رسالهً( 9) اکتب                         العربیه باللغهِ نتکلمُ

 مستتر «أنتَ» آن فاعل                                                       مستتر «نحن» آن فاعل               

 .    باشد آمده یا ضمیری اسمی آنها از قبل که است مستتر( 1 و 9) هایصیغه در فاعل زمانی** 

  جاءت خدیجةُ                 ذهََب  محمدٌ

 ظاهر نوع از فاعل                                فاعل از نوع ظاهر 

 . باشد داشته فاصله آن با بلکه باشد نیامده فعل از بعد مستقیماً فاعل است ممکن** 

  الانهارُ تحتها من تجری            ـ     شرابٌ بطونها من یخرج
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 باشد شده ذکر مرفوعی اسم آن از بعد و باشد شده متصل فعل به منصوبی متصل ضمایر از یکی اگر** 

 . است ظاهر نوع از و فاعل مرفوع اسم آن

 محمدٌ            یضربن                                 اللهُ                    ک      هَدا

 فاعل    منصوبی متصل ضمیر                                      فاعل   منصوبی متصل ضمیر    فعل

 خود از بعد یکلمه به «مؤنث و مذکر» نظر از و آیدمی «مفرد» بصورت همیشه جمله اول در فعل** 

 . دارد بستگی

  طالباتٌ ذَهبَتْ                الطلابُ ذهب

 «مؤنث و مذکر جمع، مثنی، «مفرد» نظر از خود از قبل یکلمه با باید باشد آمده جمله وسط در اگر** 

 . کند مطابقت

   ذهبنَ الطالباتُ            ذهبوا الطلابُ

 . آوریممی «مذکر» بصورت را فعل باشد مؤنث دیگری و مذکر یکی و گیرند قرار «فاعل» اسم دو اگر* 

 علیٌّ و ةُفاطم ذهبَ                            ةُفاطم و علیُّ ذهب

  مذکر                                                              مذکر

  هافعل کردن مجهول

  «مجرد ثلاثی در ماضی» فعل کردن مجهول روش* 

  دهیممی  ــِـ کسره را اصلی حروف از دوم حرف: الف
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  دهیممی     ـــُـ  ضمه را اصلی حروف از اول حرف: ب

 . کنیممی حذف معلوم یجمله در را فاعل: ج

 . به آن می دهیم« ــُـٌ ، انِ ، ونَ » ویکی از نشانه های  دهیممی قرار فاعل جای به را بهمفعولٌ: د

 الرسالةُ               کتبت                 لةَالرسا          علیٌ            کتبَ

 فاعل  نائب       مجهول فعل                   بهٌمفعول         فاعل   معلوم فعل

 . باشد «متعدی» نظر مورد فعل آن که شودمی مجهول زمانی فعل: نکته

 . است مجرد ثلاثی در مجهول ماضی فعل %911 بیاید «فعُلَِ» وزن بر که فعلی هر** 

 . کرد توجه معلوم یجمله در مفعول به باید مؤنث یا آیدمی مذکر بصورت مجهول فعل بدانیم اینکه برای** 

  الحدیقةِ فی        ةٌشجر           تْسَرِغُ                  الحدیقهِ فی شجرهً    الفلاح              غرس

  فاعلنائب       مجهول فعل                           فعولم          فاعل      معلوم فعل

  ضعیفاً       الانسانُ       خُلِقَ       *  ضعیفاً الانسانَ           اللهُ           خلق* 

 فاعلنائب   مجهول فعل                 فعولم         فاعل    معلوم فعل

 . ندارد وجود« فاعل» مجهول جملات در** 

  مزید ثلاثی در ماضی فعل کردن مجهول روش

 . دهیممی «  ِ  کسره» را اصلی حروف از دوم حرف ـ9
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 . دهیممی «  ُ   ضمه» را اصلی حروف از اول حرف ـ2

 . کنیممی «ُ   مضموم» را اصلی حروف از دوم حرف ماقبل «متحرک» حرفهای بقیه ـ3

 . کنیممی حذف مجهول یجمله در را فاعل ـ1

 . کنیممی «ُ    مضموم» «فاعل نائب» عنوان به فاعل جای به را مفعول ـ5

  هممعلمُ          اُحتُرمَِ           هممعلمَ         التلامیذُ              اِحتَْرمََ

  فاعلنائب      مجهول فعل            مفعول           فاعل        معلوم فعل

 مفرد» بصورت مجهول فعل باشد انسانغیر مؤنث جمع یا مکسر جمع معلوم هایجمله در مفعول اگر** 

  آیدمی «مؤنث

 فلسطین فی المنازلُ دُمَرتَِ=      فلسطینَ فی المنازلَ دوُالع دَمَر

 : مضارع فعل کردن مجهول روش

 مضارعه حرف کردن«  ــُـ مضموم»ـ 9

 . دهیممی « ـَـ  فتحه» را اصلی حروف از دوم حرف ـ2

 . کنیممی حذف مجهول یجمله در را فاعل ـ3

 بعد از فعل مجهول می آوریم « ــُـٌ ، انِ ، ونَ » نشانه هایبا  را معلوم یجمله مفعول ـ1

  بالدَّمِ الثورةِ شجرةُ تُسقَی                           بالدمِ الثورةِ شجرةَ الشهداءُ یسقی
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 . آیدمی «یفُْعَلُ» وزن بر مضارع در مجهول فعل* 

 علمیةٍ مسائلَ حولَ کتابٌ یُقرأَُ                    علمیةٍ مسائلَ حولَ کتاباً عَلی یقرأُ

مخصوص انسانی 

 . رودمی کار به ذیل صورت سه بر فاعل مانند «فاعل نائب»

 ظاهر اسم نوع از فاعل نائب  الانسانُ خُلِقَ. باشد آمدهمرفوعی اسم مجهول فعل از بعد یعنی: ظاهر اسم( الف

. باشد شده متصل ضمیری مجهول فعل به یعنی: بارز ضمیر( ب

  الشدائدِ عندَ ونتعُْرَفُ الأوفیاءُ الاصدقاءُ

( آشکار) بارز ضمیر نوع از فاعل نائب 

 مضارع( 91 ،93 ،7 ،1 ،9) هایصیغه و ماضی( 1 و 9) هایصیغه در یعنی: مستتر ضمیر( ج

  التکاسُل مِن منُِعَ المسلمُ

( هو) مستتر ضمیر آن فاعل نائب مجهول فعل   

مخصوص انسانی      

 معرب   

 اعراب  انواع

            مبنی

.  کند می  تغییر  جمله در  آن  موقعیت  به  توجه  با  آن  آخر  حرف  حرکت که  است  ای کلمه:   معرب
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  التلمیذِ  علی  سلمت  ،     لتلمیذَا  شاهدت       ،                   التلمیذُ  ذهب

مخصوص انسانی  

  اسم  به  جر  و  نصب  های  حالت در   «  ین  »  و  رفع  حالت در  «  ان  »  که  است  اسمی:    مثنی  اسم

.    کنیم می  اضافه  مفرد

                             المسافرین             المسافر                      المسافران              المسافر

   الرجلین  علی سلمت                  الرجلین رایت                       الرجلان جاء

 به  جر و  نصب  حالتهای در   « ین »  و  رفع  حالت در  « ون  »  که  است اسمی:    سالم مذکر جمع -9

.   کنیم می  اضافه  مفرد  اسم

  المجاهدین           المجاهد          المجاهدین              المجاهد            المجاهدون             المجاهد

  مکه  الی المسلمین  من کثیر یذهب             المقسطین  الله یحب                             المعلمون  ذهب

      شود می  ساخته  مونث  مفرد  اسم  آخر به  «  ات  »  ی بوسیله که  است  جمعی سالم  مونث جمع

    معلمات                       ةمعلم

 .  کند نمی تغییر  جمله در آن موقعیت به  توجه با  آن آخر  حرف حرکت که است ای کلمه:    مبنی

   المعلم  هذا الی نظرت                          المعلم  هذا  رایت                   المعلم  اهذ جاء

 :   از عبارتند  هستند  مبنی که  کلماتی  مهمترین

...  و  هم  ،  ها  ،  ه  ،   انت ،  انا(    منفصل چه و  متصل چه)   ضمیرها  تمام -9

( هاتین ،  هاتان  ، هذین ،  هذان)  آن مثنی  بجز(    ذلک ،  تلک  ،  هذه ؛  هولاء ، هذا)   اشاره  اسمهای-2
 هستند  معرب                                                                                                                                                                     



42

(  اللتین - اللتان - اللذین -اللذان) آن  مثنی بجز(  اللاتی - التی - الذین  -  الذی)    اسمهای -3
 هستند  معرب                                                                                                                                                                     

(   کیف -  متی -  این -  ما  - من  - أ  -  هل)   استفهام های اسم و  حروف-1

(   متی – اینما -  إن -  ما  -  من)   شرط ادات-5

(   91 تا 93و 99)    مرکب عدد-6

عشر اثنا است فتح بر مبنی ن آ دوم وجز است معرب آن اول جز 92 عدد: نکته

(  بالفعل  مشبهه حروف – عطف  حرف -  ناصبه حرف – جر)   حروف تمام-7

 (     اذهبوا -  اجلس)   مخاطب  امر و(     کتب -  ذهبوا)   ماضی  فعلهای  تمام-8

(  92)   یذهبن    -(  6)    یذهبن                         مضارع فعل  92 و  6  ی ضیغه دو-1

   أذهبن -  یذهبن       شود  متصل آنها به(   ن – نّ)   تاکید  نون که مضارعی فعلهایـ 91

 فی المحفظةِ کتابَنفی جنس می آید            لا « لا»ـ اسم منصوبی که بعد از 99

 طالبونَیا               تلمیذانِ  یا            للهُـ اسم مرفوعی که منادا واقع می شود      یا ا92
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  یازدهم پایه

 9درس 

 یا  فرد به  نسبت  ،  گروه یا  فرد در  صفتی  فزونی و  برتری  معنای دارای که  اسمی هر:   تفضیل اسم

  وزن بر  مونث ودر«  اَفعَل»   وزن بر  مذکر در.     شود می نامیده  تفضیل  اسم   باشد دیگر  گروه

  آید می«  فعُلیَ»   

  یظمَعُ ، معظَاَ                    انیَدُ  ،  یدنَاَ                  یسنَحُ ،  نحسَاَ                           یبرَکُ ،   رکبَاَ

 صورت این در که بیایند«  اَفعَل»    وزن بر است ممکن هستند  وعیب رنگ معنای دارای که کلماتی:   توجه

 باشند نمی تفضیل اسم

 .  دارد دلالت رنگ بر   قرمز                     احمر

 .  ندارد دلالت رنگ و  عیب بر  چون  تفضیل اسم                    اعمق

 .  است کلمه بودن«    تفضیل  اسم»   بر دلیل«    افعل»   وزن  از بعد«    مِن»   وجود:   نکته

 .یٍّلِعَ  نمِ  رُکبَاَ  هو

  است« اکابر »جمع آن  ، اکبر     است أَفاضِل آن جمع که أَفضَل مانند است؛« افاعل»وزن بر تفضیل اسم جمع

 :آيد مینیززیر های وزنبر گاهی «أفعَل» علاوه بر وزن  نکته :

 « أفلّ» و « أفعی »بروزن 

 أقوی : قوی تر ، قوی ترین       گرانترین گرانتر،: غلیَ أَ                       بلندترین بلندتر،: أَعْلیَ

 اشدّ : محکم تر ، محکم ترین           کمترین کمتر،:  أَقَلّ                 محبوبترین محبوبتر،:  أَحَبّ

 می آید « أفعل»مان وزنه بر معمولاً مؤنّث اسم دوین ب مقایسه حالت در تفضیل اسم

 .زینب مِن أَکبَرُ فاطمةُ

 

 دارای سه وزن است . مکان اسم
 (  دعبَمَ -  رنظَمَ)          مفَعَل -9

 (  سجلِمَ -  بغرِمَ)          مفَعِل -2

 (   ة ـ مَقبَرَةسَدرَمَ -   ةظَحفَمَ)         مفعلة -3

  .   آید می«   مفَاعِل»   وزن بر مکان  اسم جمع:   9 نکته

     مناظر              منظر   /  مساجد              مسجد/   مشارق                مشرق/  مغارب              مغرب
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 ـ مَقَرّ  رّفَمَ  -  لّحَمَ.    باشند می مکان اسم.  هستند«    مَفَلّ»   بروزن که کلماتی:   2 نکته

 2درس 

  هستند رکن سه دارای عربی در شرطی های جمله

 گویند می شرط ادوات«  ،إذا ،إن ما ، من »به:  شرط ادوات ـ9

  گویند می شرط فعل آید می شرط ادوات از بعد ومستقیماً است فعل که کلمه اولین به: شرط فعل ـ2

 . گویند می شرط جواب ، شرط ادوات از بعد فعل دومین به:  شرط جواب ـ3

  ندامه یحصد      شراً یزرع       مَن                                  کمینَصُر        اللهَ  تنصروا         إِنْ
 شرط جواب           شرط فعل     شرط ادات                                    شرط جواب                شرط فعل   شرط ادات

 بیاید تواتد می اسمیه جمله صورت به شرط جواب گاهی
 هو جاهل من قال إنی عالم ف

  شرطی های جمله ترجمه

 جواب و التزامی مضارع را شرط فعل  توانیم می بیاید، ماضی فعل دو دارای جمله برسر شرط ادوات وقتی

 مضارع صورت به شرط فعل بیاید، مضارع فعل سر بر ادوات این هرگاه و کنیم، ترجمه اِخباری مضارع را آن

 شود می ترجمه التزامی

 .هدفه إلیَ یصلْ کَثیراً، یحاوِلْ من

 .رسد می هدفش به ،کند تلاش بسیار هرکس

 .خطؤَه قَلَّ الکَْلامِ، قَبلَ فَکَّر من

 .شود می کم خطایش بیندیشد، گفتن سخن از پیش هرکس

 3درس 
 

 :  نکره و  معرفه

 از  "معمولا   ً    ٍ   ٌ   تنوین و  شود می گفته دارند  دلالت  نامشخصی  چیز یا  شخص  رب که اسمهایی به:   نکره

  کتابٍ    ،    رجلٌ  ،    طالبٌ.   است آن های نشانه

 فارسی است . اسم عامنکره همان 

 وعبارتند از:  شود می گفته  دارند دلالت  معلوم و مشخص  چیز یا  برشخص  بر که  اسمهایی به:    معرفه
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  کتابکم  ،  نصره  ، کتبا ،  انت ،  هی(    منفصل چه و متصل چه)  ضمیر-9

(  اولئک  ،   هولاء ، هاتین ،  هاتان ،  هذین و  هذان ، تلک ،  ذلک ، هذه ، هذا)     اشاره  های اسم-2

(   اللاتی ، الذین ، اللتین ، اللذین ، اللتان ، اللذان ، التی ، الذی) های اسم -3

  الکتاب         کتاب:   بگیرد  « ال » که  اسمی هر-1

محمد ـ سنندج ـ صین ـ آبیدر ـ بدر   نام انسان ، شهر ،کشور ، جاهاوجنگ های  مشهور-5

 : نکته

.  است نکره  حکم در نیز  اول اسم  باشد  نکره  دوم اسم و  بیایند هم کنار اسم دو  اگر-9

 شی  کل  خالق  الله                               تلمیذ     کتاب  هذا

   نکره آخر اسم       نکره      نکره                                               نکره  دوم اسم          نکره       

نجاه  سفینهو  هدی  مصباح   الحسین  ان

     نکره       نکره           نکره      نکره             معرفه    

 ً      ٍ      ٌ  تنوین نه و   گیرد می  ال نه مضاف-2

   معلم  کتاب             معلم  الکتاب                         معلم  کتاب               معلم  کتاب

   المعلم  کتاب               المعلم  الکتاب                           المعلم  کتاب                  المعلم  کتاب

.   آیند نمی  هم  با  هیچگاه  اسم  یک در  «ـال»  و  ـــًــــٌٍ   تنوین  یعنی  ال  یا  و  گیرد می  تنوین یا  اسم -3

   کتابٌ              الکتاب                   الکتابٌ

 .   هستند  «  سما »  های مقوله از  نکره و  معرفه 

را به  لامش و الف میتوان شود، تکرار«الـ»همان اسم دوباره همراه و بیاید نکره صورت به اسمی هرگاه معمولاً

 : مثالکرد  هترجم« آن»یا « این»صورت 
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 صاحِبِها جَنبَ لأَفراسُ ا کانَتِ. أَفراساً رأََیتُ

 .بودند صاحبشان کنار اسبها آن. دیدم را اسبهایی

 یعنی) خاص اسم در جز نکره اسم است؛ ناشناخته خواننده یا شنونده گوینده، نزد نکره اسماست .« نکره» أفراساً کلمة

 رَجُلٌ و رَجُلٍ رجَُلاً،: مثال دارد؛ٌ (  ،ٍ  ،) ً  تنوین معمولاً...(  مکان یک نفر، یک مخصوص نام

 : مثال آید؛ می« ی» حرف به فارسی ترجمة در معمولاً نکره اسم

 .دیدم درختی بالای را جغدی.  شَجَرَةٍ فوَقَ بومَةً رأََیتُ

 

 1درس 

 شرایط مطابق فعل و آید می « که» ربط حرف اسم آن از بعد ترجمه در بیاید، فعلی نکره اسمی از بعد هنگامیکه

 :مثال شود؛ می ترجمه جمله

 .پرید می درختی به درختی از که دیدیم را سنجابی   . شَجَرَة لیَ إ شَجَرَةٍ مِنْ یَقفِْزُ سِنجاباً نا شاهَدْ

 . کنید دقّت آن ترجمة به. است مضارع دوم فعل و ماضی اوّل فعل زیر عبارت در

 .رفت می راه سرعت به که دیدم را پسری.  بِسرُعَةٍ یَمْشی وَلَداً رأََیْتُ

دوبین  فارسی ترجمة در است؛ آمده مضارع فعل«ولداً» نکرة اسم از بعد و شده، تشکیل جمله دو از بالا عبارت

  ميشودترجمهاستمراریماضیمعمولاًنيزمضارعفعل .می آيد« که» ربطحرفجمله

 تن درست است م در ای قرینه وجود صورت در نیز مضارع صورت به دوم فعل ترجمة گاهی
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 .رود می راه سرعت به که دیدم را پسری.  بِسرُعَةٍ یَمْشی وَلَداً رأََیْتُ

در صورتی که فعل دوم  مضارع التزامیبه صورت بود؟ خواهد چگونه دوم فعل ترجمة باشد، مضارع اوّل فعلِ اگر امّا

 نیز مضارع باشد 

 وصِصُالنُ همِی فَی فِنِدُاعِسَیُ  مٍعجَعن مُ اُفتشُ

  .کند کمک متون فهم در مرا که گردم می لغتی فرهنگ دنبال

 استفاده کردماضی بعید یاماضی ساده از  می تواننکته : اگر دو فعل ماضی به دنبال هم بیایند در ترجمه فعل ماضی دوم 

 (بودم دیده. )دیدم قبلاً را آن که خریدم را کتابی امروز                         الیوم اشتریتُ کتاباً رأیته من قبلُ

 5درس 

آنمعنایدر ومیآیندمضارعفعلسربر«،لکی، حتی، تا اینکه ،برای اینکه کی ،لـِ »و« أن ، که»حروف 

ترجمه می شوند  مضارع التزامیفارسی  در حروف، این دارای فعلهای کنند؛ می تغییرایجاد

 کند داوری تا:  یَحْکُمَ حتََّی                        میکند داوری:  یَحْکُمُ

 کنند تلاش که: یُحاوِلوا أَن                 کنند می تلاش: یُحاوِلون

 نخورید غصّه تا: لاتَحْزنَوا لِکیَ                  خورید می غصّه: تَحْزنَون

 بدهد قرار تا:  لِیَجْعَلَ                          دهد می قرار:  یَجْعَلُ

  بروند تا : بنَهَ یَذْ کیَ                                 میروند:: یذهبنَ
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« لن»دارایمضارعفعلمیکند؛تغییر ایجادآنمعنایدر ومیآیدمضارعفعلسربر« لن»نکته: حرف 

 در زبان فارسی است مثال: « آینده منفی»معادل 

 یافتنخواهیددست :تَنالوالَنْ                          می یابیددست :تَنالون

 6درس 

 تغییر می دهند راآنمعنای وآیند میمضارعهای فعلسرِبر«ـ لِـ ـ لا  مْلَ»حروف

فارسی « ماضی منفی نقلی» یا «  ماضی منفی ساده» بر سر فعل مضارع معنای آن را به «  ملَ»حرف 

 تبدیل می کند 

 است نشنیده نشنید،:  یَسْمَعْ لَمْ                           میشنود:  یَسْمَعُ 

 اید نرفته نرفتید،: هَبوا تَذْ لَمْ                                میروید: هَبون تَذْ

 اید ننوشته ننوشتید،: تَکتْبُنَ لَمْ                               مینویسید: تَکتْبَن

 در فارسی است  مضارع التزامیومعادل « باید»بر سر فعل مضارع می آید وبه معنای « ـ امر لِ»حرف

 بدانند باید: لِیعَلَْموا               میدانند: یعَْلمَون              برگردیم باید لنَِرْجِعْ                           میگردیم بر: نَرْجِعُ

بر بیشتر بر سر فعل مضارع مخاطب می آید اما اگر بر سر فعل مضارع غایب یا متکلم بیاید به معنی « لا نهی»حرف 

 در فارسی است مثال  مضارع التزامیومعادل « نباید»

بترسند نباید :یَخافوالا                میترسند :نیَخافو
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  7درس 

 : النّاقِصَةِ الأَفعالِ معَانی

 افعال ناقصه می گویند « کان ، صار ، أصبح ولیس»به 

یعنی معنی فعل  است« استمراری ماضی»معادل ه سازند کمکی فعل ،داشت وجود است، بود،: دارد معنا چند «کان»

 مثال :  مضارع را به ماضی استمراری تبدیل می کند 

 شنیدند می: یَسْمعَون کانوا

نیز معادل ماضی بعید در فارسی است وبه « امعِاًسَ الطّالِبُ کانَ» و«  سَمِعَ قَد الطّالِبُ ن کا» و« سَمِعَ الطّالِبُ کانَ»

 است « دانش آموز شنیده بود» معنای 

 است « باش»به معنای «  نْکُ»وامر آن « می باشد»به معنای « نُوْکُیَ» کانَ مضارع

 کان + لِـ / عندَ / لدی = داشت     

 انٌ                 مردی باغی داشتستَبُ لٍجُی رَدَلَ / کانَ انٌستَبُ لٍجُرَ ندَعِ انٌ / کانَستَبُ لٍجُرَلِ کانَ   

 است « یُصبحُِ» أَصْبَحَ و«یرُصِیَ»ومضارع صار هستند« شد»معنای به أَصْبَحَ و صارَ

 یعنی شکل مضارع وامر ندارد  دارد فقط ماضی، لیس   می باشد «نیست » به معنای «  یسَلَ» 

  8درس 

 بِالفِْعلِ الْمُشَبَّهَةِ الْحُروفِ معَانی
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 حروف مشبهة بالفعل می گویند «  لَعَلَّ ، لَیتَ ، لکِنَّ ، کَأنََّ ، أَنَّ ، إنَّ» به حرف های 

 است « قطعا ، مسلماً ، همانا ، به راستی ، به تأکید» معنای به و کند می تأکید را خود از پس جملة:  إنَّ

  دهد؛ می پیوند هم به را جمله دو و است« که» معنای به:  أَنَّ

 است «  مانند ، گویا ، مثل اینکه ، انگار که  »معنای به غالباً:  کَأَن

 معنای جمله است کردن  تکمیل برای و« ولی» لکنَّ به معنای 

 آرزوست بیانگر و« ا کاش ، کاشکی »لیتَ به معنای 

 «شاید ، امید است »لعلَّ به معنای 

ترجمه می شود   مضارع التزامیدارد به صورت « لیتَ» و« لَعَلَّ  »که  جمله ای در مضارع فعل

 .ببینمراکشورمشهرهایهمةکاش :بِلادیمُدُنِجمَیعَریأَلیَتَنی /         بیایدشاید :یَأتیلَعَلَّهُ

 انواع لا:

 سنندجَ مِن أنََا لا، بُجنورد؟ مِن أنَتَ أَ مانندمی آید « أ» و« هل » به پاسخ در« نه»معنای  به لاـ 9

  رود نمی: یَذهَبُ لا مانند مضارع نفی لایـ 2

 نرو: تذَهبَ لا مانند نهی لایـ 3

از خودشبعداسمفراگیر وجودنفیبرای ودارد«  نیست ... هیچ» ی معنا غالباً و است جنس نفی لایـ 1

 .نداریمدانشیهیچآموختی،مابهآنچه               جز « لا علم لنا إلا ما علمتنا» مثال است؛
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  عربی زبان در اعداد

  است نوع دو بر عدد

 : باشدمی نوع چهار بر اصلی اعداد

 . باشدمی 91 ،1 ،8 ،7 ،6 ،5 ،1 ،3 ،2 ،9 عددهای شامل: مفرد ـ9

 .باشدمی 91 ،98 ،97 ،96 ،95 ،91 ،93 ،92 ،99 عددهای شامل: مرکب ـ2

 . باشدمی 11 ، 81 ،71 ،61 ،51 ،11 ،31 ،21 عددهای شامل: عقود ـ3

  11 تا ،19... و 11 تا.....  12 ،19 ـ 31 تا ،32 ،39 ،21 تا..........  22 ،29 عددهای شامل: معطوف ـ1

  بالا موارد توضیح

  مفرد عدد

 خود معدود از بعد دیگر اعداد سایر برخلاف پیوسته و کنندمی مطابقت خود معدود با دائماً  2 و 9 اعداد

 . شوندمی نوشته زیر صورتهای به و دارند «تأکید و صفت» نقش جمله در و آیندمی

 مؤنث مذکر

  واحدة  واحد

  رفع حالت درــ  اثنتانِ  رفع حالت در ـ اثنانِ

  جر و نصب حالت در ـ اثنتینِ  جر و نصب حالت در ـ اثنَیْنِ

  واحداً مجلةً قرأتُْ  واحداً کتاباً قرأتُْ

ـ اصلي1

ـ ترتيبي2

2و  1

11تا  3
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دارد تأکید و صفت نقش که     معدود            دارد تأکید و صفت نقش که     معدود            

  اثنانِ طالبانِ هذانِ،

دارد تأکید و صفت نقش که     معدود            

  اثنتانِ طالبتانِ  هاتانِ،

دارد تأکید و صفت نقش که     معدود            

  اثنیْنِ طائریَْنِ رأیتُ

دارد تأکید و صفت نقش که     معدود            

  اثنتَیْنِ طائرتَیْنِ رأیتُ

دارد تأکید و صفت نقش که     معدود            

 ( واحدةٍ ـ واحدةٌ ـ واحدٍ ـ واحدٌ) ....... کتابٌ المنضدةِ علی

 ( اثنتانِ واحداً، ـ اثنتانِ واحدٌ، ـ اثنانِ ـ واحدةٌ) .........  اُختْانِ و......  أَخٌ عندی

 ( اثنتینِْ ـ اثنانِ ـ واحدةٌ ـ واحدٌ) ........... طبیبةٌ المستشفی فی

 ( اثنتانِ ـ اثنانِ ـ اثنتَیْنِ ـ اثنینِ) ....... لغَُتَیْنِ أعرفُ أنا

 مخصوص انسانی 

  برعکس و مذکرند نیز 2 و 9 عدد باشد مذکر 2و 9 عدد ماقبل اگر

 . آیندنمی معدود از قبل هیچگاه 2 و 9 اعداد

  واحدةً تفاحةً اکلتُ    گفت باید است غلطـ   تفاحةً واحدةً اَکَلْتُ

 از عبارتند عربی به 91 تا 3 اعداد

  عشرة تسعة، ثمانیة، سبعة، ستة، خمسة، اربعة، ثلاثة، ـ      مؤنث برای

                        3       1        5         6      7     8         1     91     

 عشر تسع، ثمانی، سبع، ست، خمس، اربع، ثلاث، ـ   مذکر برای
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 آیدمی مؤنث بصورت عدد باشد مذکر معدود اگر یعنی آیندمی خود معدود برعکس دائماً 91 تا 3 اعداد

  برعکس و

  طلابٍ             أربعة                            طالباتٍ             ثلاثُ

  مذکر معدود             مؤنث عدد                             مؤنث معدود         مذکر عدد

  مدینتنا فی      قِمَمٍ            خمسُ

  مؤنث معدود           مذکر عدد

  91 تا 3 اعداد به مربوط نکات

 . آیدمی عدد از بعد که است ایکلمه معدود ـ9

 . گیردمی الیهمضاف نقش و است مجرور و جمع همیشه 91 تا 3 اعداد معدود ـ2

 کنیم پیدا را معدود یکلمه «مفرد» باید مؤنث بصورت یا آیدمی مذکر بصورت عدد بدانیم اینکه برای ـ3

 : المث

 . آیدمی مذکر بصورت عدد باشدمی مؤنث چون «قمِة» پس شودمی «قمِة» آن مفرد و است جمعـ  مَقِم

 : مثال شودمی دیده «ینَ» بصورت بیاید عدد از بعد معدود بعنوان اگر سالم مذکر جمع ـ1

  معلم آن مفردـ  معلمینَ أربعة

 ( ثلاثة ،ثلاث)     لغاتٍ.....   أعرفُ أنا

 ( فَصْلٍ ـ فصولٍ.......... ) أربعةُ سنةٍ لِلک
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 ( طیورٍ ، طائراتٍ............. ) أربعُ السماءِ فی

 ( مهندسون ، مهندسینَ) البناءٍ أَمامَ واقفون..........  ثلاثةُ

 ( ستة ، تسعة ، تسع) آیاتٍ.............. موسی آتینا لقد* 

 ( خمَْسَ ، أربعةَ ، أربعَ) أشَهْرٍ.....  الارضِ فی سیحوا* 

 ( عَشْرَة ، عَشْرُ)  أمثالِها.......  فلَهُ بالحسنةِ جاءَ مَنْ* 

 را امثال اگر زیرا باشدمی عدد آن معدود که باشدمی محذوف «حسناتٍ» یکلمه عَشرُ از بعد: توجه

 . شود «عشرةُ» عدد باید کنیم محسوب معدود

مؤنث معدود         مؤنث عدد                                                      مذکر معدود         مذکر عدد                   

 تا ده که است آن عقود به اعداد این نامگذاری علت است «ده» معنای به «عقَدْ» جمع عقود: عقود اعداد

 . شوندمی افزوده آنها به تاده
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  از عبارتند که هستند «وصفی» اعداد همان عربی زبان در ترتیبی اعداد

  مؤنث  مذکر 

دد
ع

ای
ه

 
بی

رتی
ت

 
عد

ب
 از 

عد
ب

 ار 
ود

عد
م

 
می

ند
آی

 و 
ش

نق
 «

ت
صف

» 
می

رند
گی

 

  الاولی  الاول  اول

 الثانیة الثانی دوم

سوم

 

 الثالثة الثالث  

  الرابعة  الرابع  چهارم

 الخامسة الخامس پنجم

 السادسة السادس ششم

  السابعة  السابع  هفتم

 الثامنة الثامن  هشتم

 التاسعة التاسع نهم

دهم

 

 العاشرة العاشر  

 عشرةالحادی عشرالحادی  یازدهم

 عشرة الثانی عشر الثانی  دوازدهم

 عشرة الثالث عشر الثالث  سیزدهم

 عشرة الرابع عشر الرابع چهاردهم

  عشرة الخامس  عشر الخامس پانزدهم

  عشرة السادس  عشر السادس شانزدهم

  عشرة السابع  عشر السابع  هفدهم

 عشرة الثامن عشر الثامن هجدهم

 عشرة التاسع  عشر التاسع  نوزدهم

 العشرین ـ العشرون  العشرین ـ العشرون  بیستم

 بدان متعلق که داردمی بیان را چیزی احوال یا آن احوال از برخی و گیردمی قرار اسم از بعد که است ایکلمه: صفت

 . ندارد خارجی وجود معمولا ،صفت است
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  العاقِلَ الرَجُلَ رأیتُ                    المُجتَْهِدُ التلمیذُ جاء

 . کند مطابقت خود از قبل اسم با مورد چهار در باید( نعت) صفت

 «رفع» باید آن آخر حرف حرکت نیز صفت باشد «رفع» آن آخر حرف حرکت صفت از قبل اسم اگر یعنی: إعراب ـ9

 «باید» نیز صفت باشد «جر» اگر و باشد «نصب» باید نیز صفت باشد «نصب» آن آخر حرف حرکت اگر و باشد

 . باشد

  الناجحِِ بالتلمیذِ مررتُ    الناجِحَ التلمیذَ رأیتُ     الناجِحُ التلمیذُ اءَجَ

 نیز صفت باشد نکره اگر و باشد معرفه باید نیز صفت باشد معرفه «صفت» از قبل اسم اگر یعنی« نکره و معرفه» ـ2

 . باشد نکره باید

ت   تلمیذةٌ جاءتْ   الناجحُ   التلمیذُ جاءناجحةٌ                   

  برعکس و باشد «مذکر» باید نیز صفت باشد «مذکر» صفت از قبل اسم اگر یعنی: جنس ـ3

  العاقِلَ التلمیذَ رأیتُ             العاقلةُ مریمُ جاءتْ

 «جمع و مثنی مفرد،» بصورت باید نیز «صفت» باشد «جمع و مثنی مفرد، «صفت» از قبل اسم اگر یعنی: عدد ـ1

 . باشد

   الناجحاتُ التلمیذاتُ ذَهَبَتْ        الناجحانِ التلمیذانِ ذَهبََ     الناجحُ التلمیذُ ذَهبََ

 . دارد «وصفیه یجمله» نقش جمله آن شود واقع« نکره» اسم از بعد ایجمله هرگاه** 

معرفه           معرفهنكره            نكره                                                                                       
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  قرأتُه   کتابٌ  هذا           واضحةٌ  کلماتُه   کتابٌ  هذا

  یَدْرُسُ تلیمذٍ عَلیَ سلََّمتُ                          یضحکَُ طفلاً رأیتُ     یَضْحکَُ طِفلٌ جاء

ت مؤنث جمع و مکسر جمع که ایکلمه  :نکته « مؤنث مفرد» بصورت آنها «صفغیرعاقل باشد »

 . شودمی آورده

  التالیةَ   الکلماتِ   اِجْعَلِ        الجمیلةِ      الأیّامِ مِن الدراسةِ أیَامُ

 . گیرندمی «صفت» نقش همیشه زیر کلمات

  الفضیةُ   القمرِ   أشعةُ  شودمی مقدم صفت بر الیهمضاف ـ فارسی برخلاف ـ عربی زبان در: نکته

 الیهمضاف از بعد «صفت» این بیاوریم« صفتی« مضاف برای بخواهیم و باشیم داشته الیهمضاف و مضاف هرگاه* 

 . آیدمی

  المسلمونَ  شبابنُا         المقدسةُ  رضنُاأ

 : الیهمضاف و مضاف

 . گویندمی «الیهمضاف» دوم اسم به و «مضاف» اول اسم به شوند اضافه هم به اسم دو اگر عربی زبان در

  الطالبِ کتابُ

 . است «اضافی» حتماً ترکیب آن شود متصل اسم به ضمیری اگر** 

 کـکتابُــــــ                                  ضمیر+        اسم

اسم نكره            جمله وصفيه                                       اسم نكره    جمله وصفيه           

جمع مكسر             صفت                           جمع مؤنث غيرعاقل    صفت                       

صفتاليهمضاف و مضافصفتاليهمضاف و مضاف

صفت براي اشعهاليهمضاف و مضاف

اسم            ضمير 
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 الیهمضاف   مضاف                          الیهمضاف   مضاف

 . الیهمضاف و مضاف مورد در نکاتی

 ...(  و خبر مفعول، فاعل، مبتدا،) گیردمی نقش بلکه نیست نقش مضاف ـ9

 . گیردیمن «ـال» و تنوین مضاف ـ2

  شودمی حذف آنها آخر از «ن» حرف باشد مثنی اسم یا و سالم مذکر جمع مضاف، اگر ـ3

  المدرسةِ معلمو                         المدرسةِ  +  معلمون

  والداکَ                                کَ  +  والدانِ

  القریةِ فلاحی                           القریةِ  +  فلاحینَ

 . است« مجرور» اعراب جهت از و آیدمی شمار به نقش «الیهمضاف» خودِ ـ1

 ککتابُـــــ. گیردمی «مجرور محلاً و الیهمضاف» نقش «ضمیر» شود متصل اسم به ضمیر اگر نکته:

 به  کلمات زیر دقت کنید

 صحبت است  وبه معنی«جدید»به معنی  « حدیث » ـ کلمه ی  9

 ـ صادقَ : دوستی کرد  5ـ تصدَّقَ بـ : صدقه داد  1ـ صدَّقَ : باورکرد     3ـ صَدَقَ: راست گفت       2

 وصل : رسید    وصَّلَ : متصل کرد ـ وصل نمود  أوصل : رساند    توصَّل الی : رسید ـ دست یافتـ 3

 وصلَ بـ : رساند ـ بخشید         واصل : ادامه داد

 یم : به کسی آموختن                        تعلُّم: چیزی را یاد گرفتنتعلـ 1

اليه  و محلاً مجرورمضاف
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 حدثََ : اتفاق افتاد      حدَّثَ  و تحدَّثَ  : سخن گفت ـ    أحدثَ : ایجاد کرد ـ به وجود آورد  ـ 5

 قام : برخاست   قام بـ : پرداختن به ـ انجام دادن ـ مشغول شدن  قام علی : شورید ـ قیام کرد ـ 6

 قام لـ : به احترام کسی بلند شدن   قاوم  واستقام : ایستادگی کرد

 عاد : بازگشت    تعوَّد : عادت کرد                 أعاد  علی : تکرار کرد ـ 7

 أمنَِ : در امان بود          أمُنَ : امانت دار بود          آمنََ : ایمان آورد ـ 8

 عاد : بازگشت           دعا : دعوت کرد ـ دعا کرد    ودع : رها کرد              وعد : وعده داد ـ 1

 عدا: دشمنی کرد                      عدَّ : شمرد 

 لقیَ : دید ـ ملاقات کرد       لاقی : روبه رو شد ـ ملاقات کرد ـ 91

   تلقَّی : دریافت کرد                         ی : رها کرد ـ انداخت ألقَ  

 می آوریمجمع را برای آن به صورت ، ضمیر ، اسم اشاره اسم جمع است فعل  ـ الناس 99

 است الشرور )بدی (  واشرار )بدان(  ـ شر جمع آن 92

 میقاة : مدکر است از ریشه وقت ـ 93

 گاهی )الیک ( به معنی )خذ( میباشد ـ 91

 است  جمع به معنی جوانی مفرد است اما اگر به معنی جوانان باشد «الشباب » 

 نکات مهم :

 :مثالدهد؛میتغییررافعلمعنایاضافهحرفگاهی

 پرداخت کرد، عمل کرد، اقدام                          :  ـبِ قامَ                           ایستاد             : قام

 آورد                       : ـبِ أَتیَ ، ـبِ جاءَ                              آمد              :أَتیَ ، جاءَ
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 .لَهُ اماًراحتِْ الطُّلّبُ یقَومُفَ الصَّفِّ فیِ ستُاذُاالْ یَدخُلُ

 .خیزند می بر احترامش به دانشجویان و شود می کلاس وارد استاد

 .الْحفَلَةِ فی البَْنینَ وَ الْبنَاتِ عَلیَ الْهَدایا تَوزیعِبِ جَدّی قامَ

 .پرداخت پسران و دختران میان ها هدیه پخش به جشن، در پدربزرگم

   ونَعُسمَتَ فَلاأ یاءٍضبِ میأَتیکُ اللهِ غَیرُ إِلهٌ مَنْ

 چه معبودی غیر از الله وجود داردکه روشنایی را برای شما می آورد پس آیا نمی شنوید

 أَبنَاءَ الَذِّینَ آمَنُوا معَهَُ اقتُْلوا قالُوا عنِْدنِا مِنْ الْحَقِّبِ مجاءَهُ فَلمَّا

گفتند فرزندان کسانی که همراه او ایمان آورده اند بکشیدآورد پس هنگامی که از جانب ما حق را برای آن ها 




